
Innst. 51 S
(2023–2024)

Innstilling til Stortinget 
fra helse- og omsorgskomiteen

Dokument 8:243 S (2022–2023)

Innstilling fra helse- og omsorgskomiteen om
Representantforslag fra stortingsrepresentantene
Bård Hoksrud, Silje Hjemdal, Sivert Bjørnstad,
Morten Wold, Tor André Johnsen, Erlend Wiborg,
Frank Edvard Sve, Bengt Rune Strifeldt, Dagfinn
Henrik Olsen og Roy Steffensen om en nærings-
vennlig, modernisert og forbrukervennlig alkohol-
politikk

Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1. Stortinget ber regjeringen snarlig igangsette arbei-
det med å revidere og modernisere alkoholregel-
verket og reklameforbudet.

2. Stortinget ber regjeringen snarest komme tilbake til
Stortinget med forslag til nødvendige lovendringer
for å tillate markedsføring av alkoholfritt øl med
bryggeriets/produsentens logo og kjennetegn.

3. Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget med forslag til nødvendige lovendringer for å
tillate merking av alkoholemballasje med eventuel-
le utmerkelser og/eller priser.

4. Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget med forslag til nødvendige lovendringer for å
tillate at næringsdrivende innen og produsenter av
alkoholholdig drikke skal kunne informere om
egen virksomhet og egne produkter på sine egne si-
der i sosiale medier, samt at norske produsenter får

frihet til å gi nøktern produktinformasjon om egen-
produserte drikkevarer på egen hjemmeside slik de
selv ønsker.

5. Stortinget ber regjeringen snarest komme tilbake til
Stortinget med forslag om å tillate at destillerier og
bryggerier kan selge alle egenproduserte varer i
egne produksjonslokaler.

6. Stortinget ber regjeringen gjøre det enklere for nors-
ke produsenter av øl og sider å få tilby sine produkter
i dagligvarebutikker, også varer med alkoholprosent
over 4,7 pst.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslagene.

Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  K a m zy  G u n a r a t n a m ,  To v e  E l i s e
M a d l a n d ,  Ev e n  A .  R ø e d  o g  Tr u l s  Va s v i k ,  f r a
H ø y r e ,  S a n d r a  B r u f l o t ,  E r l e n d  Sv a r d a l  B ø e
o g  l e d e r e n  To n e  W i l h e l m s e n  Tr ø e n ,  f r a
S e n t e r p a r t i e t ,  L i s a  M a r i e  N e s s  K l u n g l a n d
o g  S i v  M o s s l e t h ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
B å r d  H o k s r u d  o g  M o r t e n  Wo l d ,  f r a  S o s i a -
l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  M a r i a n  H u s s e i n ,  f r a
R ø d t ,  S e h e r  Ayd a r ,  f r a  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i ,
O l a u g  Ve r v i k  B o l l e s t a d ,  o g  f r a  P a s i e n t -
f o k u s ,  I r e n e  O j a l a , viser til forslagene fremmet i
Dokument 8:243 S (2022–2023) Representantforslag om
en næringsvennlig, modernisert og forbrukervennlig
alkoholpolitikk.
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Ko m i t e e n  viser til at statsråd Ingvild Kjerkol har
uttalt seg om forslagene i brev til komiteen av 4. oktober
2023. Brevet følger som vedlegg til denne innstillingen.

Ko m i t e e n  viser til at det er gjennomført skriftlig
høring i saken, og at det kom inn ett høringssvar fra
Kreftforeningen.

Ko m i t e e n  støtter opp under den sterke, norske
tradisjonen med produksjon av mat- og drikkevarer, og
at det stadig kommer nye norske drikkevarer på marke-
det, både i dagligvarebutikker, på Vinmonopolet, ved
gårdsutsalg og ved skjenkesteder.

Ko m i t e e n  mener tolkningen og Helsedirektora-
tets håndhevelse av alkoholloven må være av en prak-
tisk, forståelig og forutsigbar karakter overfor produsen-
ter, distributører og utsalgssteder.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t ,  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i  o g
P a s i e n t f o k u s , legger en restriktiv alkoholpolitikk til
grunn og vil derfor ikke støtte forslagene framsatt i Do-
kument 8:243 S (2022–2023).

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  er opp-
tatt av å videreføre en streng alkoholpolitikk og viser til at
regjeringen Solberg la frem Nasjonal alkoholstrategi
(2021–2025). D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det er stor
oppslutning i befolkningen om at vi skal ha en streng alko-
holpolitikk og at det skal være forbud mot alkoholrekla-
me, slik at vi forebygger og reduserer skadevirkningene av
alkohol. Men skal vi klare å opprettholde oppslutningen
rundt dagens alkoholpolitikk, må vi sikre at folk har re-
spekt for regelverket og forstår hvorfor regelverket prakti-
seres som det gjør. D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det
de siste årene har vært en rekke saker som skaper grunnlag
for å stille spørsmål ved om fortolkningen av alkoholre-
klameloven har gått for langt, og om det er nødvendig
med en helhetlig gjennomgang og modernisering av re-
gelverket for å ta bort gråsonene og uklarhetene. D i s s e
m e d l e m m e r  viser til eksempler der vinflasker med ste-
arinlys i eller kunstmalerier med tomme flasker og glass
inne på utesteder omtales som alkoholreklame.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at forbudet mot al-
koholreklame ble innført i Norge i 1975. D i s s e  m e d -
l e m m e r  viser til at det har blitt gjort få endringer siden
den gang, selv om samfunnet har utviklet seg, for eks-
empel med bruken av sosiale medier og utviklingen av
alkoholprodukter. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det
i 2016 ble gjort noen mindre endringer i alkoholfor-
skriften av regjeringen Solberg, da alkoholprodusenter
blant annet fikk lov til å gi nøktern informasjon og vise
bilder av produktene på nettsidene sine. D i s s e  m e d -
l e m m e r  viser til at dette også er en næring som er en
viktig kulturbærer for norsk mat og drikke, og som bi-
drar til viktige distriktsarbeidsplasser og eksportinntek-

ter. D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det er på tide å
gjennomføre en helhetlig gjennomgang og modernise-
ring av alkoholreklameloven for å fjerne eventuelle grå-
soner og uklarheter.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til Stortingets behand-
ling av Meld. St. 15 (2022–2023) Folkehelsemeldinga –
Nasjonal strategi for utjamning av sosiale helseforskjel-
lar. Her fremmet representanter fra Høyre og Frem-
skrittspartiet følgende forslag som ikke ble vedtatt:

«Stortinget ber regjeringen gjennomføre en helhet-
lig gjennomgang og modernisering av alkoholreklame-
forbudet i alkoholloven med mål om å fjerne gråsoner
og uklarheter. Stortinget ber regjeringen komme tilbake
på egnet måte.»

D i s s e  m e d l e m m e r  viser videre til Represen-
tantforslag 54 S (2022–2023) fra representanter fra Høy-
re om salg av sterkøl fra bryggeri som ble behandlet av
Stortinget våren 2023. Her fremmet representanter fra
Høyre og Fremskrittspartiet følgende forslag som ikke
ble vedtatt:

«Stortinget ber regjeringen fremme en sak med for-
slag om å utvide adgangen som lokale produsenter av
alkoholholdige drikkevarer har til å selge egenprodu-
serte varer med over 4,7 prosent alkoholinnhold.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  viser til at man det siste året har sett utallige
eksempler på at dagens alkoholregelverk og reklame-
forbud er utdatert og har behov for fornyelse. Regelver-
ket tar ikke hensyn til fremveksten av sosiale medier,
eller at norske produsenter av alkoholholdige varer
konkurrerer i et internasjonalt marked. Dagens alko-
hollov fungerer nærmest som et kommunikasjonsfor-
bud for norske produsenter, og oppleves rigid og
vanskelig å forholde seg til.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det også synes å
være vanskelig å forstå regelverket for dem som skal
håndheve det. Det er kommet flere eksempler på at
skjenkekontrollører har gitt reaksjoner på det de anser
som ulovlig alkoholreklame, for eksempel i tilfeller der
en produsent blir tagget i sosiale medier, et utsalgssted
har brukt emojier som kan assosieres med alkoholhol-
dig drikke, eller restauranter har brukt tomme vinflas-
ker som lysestaker. Dette kan tyde på at noen skjenke-
kontrollører tolker regelverket strengere enn andre, og
at det er veldig uforutsigbart for produsenter og skjen-
kesteder, som ikke alltid forstår hva de må forholde seg
til. D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er viktig at regel-
verket oppleves som rimelig og forholdsmessig, dersom
det skal ha legitimitet blant produsenter og forbrukere.
Det er det ikke i dag.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at norske aktører
som produserer alkoholholdige drikkevarer av høy kva-
litet, og som bidrar til norsk lokal mat- og drikkekultur,
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må få lov til å informere forbrukere om egne produkter.
D i s s e  m e d l e m m e r  mener dagens regelverk gir nor-
ske produsenter langt dårligere rammevilkår enn uten-
landske, noe som svekker konkurranseevnen til norske
produsenter. D i s s e  m e d l e m m e r  mener derfor at
nøktern informasjon om egne produkter, og opplysnin-
ger om eventuelle utmerkelser og internasjonale priser
til egne produkter, må anses som produktinformasjon,
ikke som reklame.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen snarest igangsette ar-
beid med å revidere og modernisere alkoholregelverket
og reklameforbudet.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget med forslag til nødvendige lovendringer for å til-
late merking av alkoholemballasje med eventuelle
utmerkelser og/eller priser.»

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget med forslag til nødvendige lovendringer for å til-
late at næringsdrivende innen og produsenter av
alkoholholdig drikke skal kunne informere om egen
virksomhet og egne produkter på sine sider i sosiale me-
dier, samt at norske produsenter får frihet til å gi nøk-
tern produktinformasjon om egenproduserte
drikkevarer på egen hjemmeside slik de selv ønsker.»

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det i dag heller
ikke er lov til å reklamere for alkoholfritt øl, som har
samme «kjennemerke» som alkoholholdig drikke. Iføl-
ge Bryggeri- og drikkevareforeningen betyr dette i prak-
sis at markedsføring av alkoholfritt øl ikke kan gjøres
under bryggeriets navn. Dette virker mot sin hensikt, et-
tersom det hemmer satsingen på alkoholfrie alternati-
ver. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at alkoholfritt øl er
den raskest voksende ølkategorien på markedet, og det
er veldig spesielt at Norge har et regelverk som er med
på å hindre denne utviklingen.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på denne bak-
grunn følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen snarest komme tilbake
til Stortinget med forslag til nødvendige lovendringer
for å tillate markedsføring av alkoholfritt øl med bryg-
geriets/produsentens logo og kjennetegn.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  mener det er på høy tid at pro-
dusenter kan få selge egenproduserte produkter i egne
produksjonslokaler, også produkter med over 4,7 pst.

alkoholinnhold. I dag kan man søke om å få selge sider
og mjød opp til 22 pst. alkoholinnhold fra egne produk-
sjonslokaler, men ikke sterkøl. D i s s e  m e d l e m m e r
mener det må være likebehandling av utsalg av sider og
mjød, og sterkøl.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på denne bak-
grunn følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen snarest komme tilbake
til Stortinget med forslag om å tillate at destillerier og
bryggerier kan selge alle egenproduserte varer i egne
produksjonslokaler.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen gjøre det enklere for
norske produsenter av øl og sider å tilby sine produkter
i dagligvarebutikker, også varer med alkoholprosent
over 4,7 pst.»

Forslag fra mindretall
Forslag fra Høyre og Fremskrittspartiet:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen snarest igangsette arbeid
med å revidere og modernisere alkoholregelverket og
reklameforbudet.

Forslag 2
Stortinget ber regjeringen snarest komme tilbake til

Stortinget med forslag om å tillate at destillerier og bryg-
gerier kan selge alle egenproduserte varer i egne pro-
duksjonslokaler.

Forslag fra Fremskrittspartiet:
Forslag 3

Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget med forslag til nødvendige lovendringer for å til-
late merking av alkoholemballasje med eventuelle ut-
merkelser og/eller priser.

Forslag 4
Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-

tinget med forslag til nødvendige lovendringer for å til-
late at næringsdrivende innen og produsenter av alko-
holholdig drikke skal kunne informere om egen virk-
somhet og egne produkter på sine sider i sosiale medier,
samt at norske produsenter får frihet til å gi nøktern
produktinformasjon om egenproduserte drikkevarer
på egen hjemmeside slik de selv ønsker.



4 Innst. 51 S – 2023–2024

Forslag 5
Stortinget ber regjeringen snarest komme tilbake til

Stortinget med forslag til nødvendige lovendringer for å
tillate markedsføring av alkoholfritt øl med bryggeriets/
produsentens logo og kjennetegn.

Forslag 6
Stortinget ber regjeringen gjøre det enklere for nor-

ske produsenter av øl og sider å tilby sine produkter i
dagligvarebutikker, også varer med alkoholprosent
over 4,7 pst.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene i ko-

miteen fra Arbeiderpartiet, Høyre, Senterpartiet, Sosia-

listisk Venstreparti, Rødt, Kristelig Folkeparti og Pasi-
entfokus.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:243 S (2022–2023) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Bård Hoksrud, Silje
Hjemdal, Sivert Bjørnstad, Morten Wold, Tor André
Johnsen, Erlend Wiborg, Frank Edvard Sve, Bengt Rune
Strifeldt, Dagfinn Henrik Olsen og Roy Steffensen om en
næringsvennlig, modernisert og forbrukervennlig alko-
holpolitikk – vedtas ikke.

Oslo, i helse- og omsorgskomiteen, den 14. november 2023

Tone Wilhelmsen Trøen Erlend Svardal Bøe
leder ordfører



Statsråden 

Postadresse: Postboks 8011 Dep 0030 Oslo 
Kontoradresse: Teatergt. 9 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 983 887 406 

Dokument 8:243 S (2022-2023) Representantforslag om en 
næringsvennlig, modernisert og forbrukervennlig alkoholpolitikk 

Jeg viser til brev av 2. juni 2023 der Helse- og omsorgskomitéen ber om min uttalelse til 

representantforslaget om en næringsvennlig, modernisert og forbrukervennlig alkoholpolitikk 

fremmet av stortingsrepresentantene Bård Hoksrud, Silje Hjemdal, Sivert Bjørnstad, Morten 

Wold, Tor André Johnsen, Erlend Wiborg, Frank Edvard Sve, Bengt Rune Strifeldt, Dagfinn 

Henrik Olsen og Roy Steffensen i Dokument 8:243 S (2022-2023). 

Alkohol er ingen vanlig vare. Alkoholbruk kan forårsake en lang rekke psykiske og somatiske 

helseproblemer, samt sosiale problemer. Risikoen øker med alkoholinntaket, men selv et lavt 

alkoholinntak innebærer risiko for alkoholrelatert sykdom.  

I Norge har vi tatt i bruk en bred og helhetlig virkemiddelpakke som skal bidra til å begrense 

alkoholkonsum og derigjennom redusere skader og problemer som følge av alkoholbruk. 

Stadige justeringer av alkoholregelverket er med på å svekke helheten i virkemiddelpakken. 

Alkohol medfører store samfunnskostnader og fører til en rekke sosial- og helseproblemer. 

Derfor er alkoholpolitikk først og fremst helsepolitikk og ikke næringspolitikk. Det er 

bekymringsfullt at forslagsstillerne ikke anerkjenner dette, men stadig søker å liberalisere det 

norske alkoholregelverket av hensyn til næringen.  

Regjeringen har i Hurdalsplattformen slått fast at vi ønsker å videreføre en restriktiv 

alkoholpolitikk og opprettholde Vinmonopolets samfunnsrolle. Norge har også forpliktet seg 

til WHOs mål om å redusere skadelig bruk av alkohol med 20% innen 2030, sammenliknet 

med 2010. Dette krever en offensiv og helhetlig alkoholpolitikk som verner om og styrker de 

eksisterende virkemidlene. Jeg viser til omtale i Folkehelsemeldinga (Meld. St. 15 (2022-
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2023)) hvor det står: For å halde oppe ein konsistent og heilskapleg alkoholpolitikk må 

omsynet til folkehelsa vege tungt, sett opp mot andre omsyn, til dømes auka tilgang og 

næringsutvikling. Sjølv om endringar og justeringar i dei alkoholpolitiske verkemidla isolert 

sett kan oppfattast som små, kan dei i sum ha stor betydning for effekten av dei 

alkoholpolitiske verkemidla. For å nå målet om 20 prosent reduksjon i skadeleg bruk av 

alkohol innan 2030 er det nødvendig å verne om desse verkemidla. 

 

Vi har et høyt beskyttelsesnivå i vår alkoholpolitikk som bygger på en rekke regulatoriske 

virkemidler som må ses i sammenheng. Virkemidlene består blant annet av reklameforbudet, 

monopolordningen, alkoholavgifter, aldersgrenser, åpningstider og bevillingssystemet. Flere 

av forslagene i representantforslaget vil gripe inn i sentrale virkemidler og vil kunne bidra til å 

redusere beskyttelsesnivået i den norske alkoholpolitikken.  

 

Jeg vil ikke anbefale Stortinget å vedta noen av forslagene som er fremsatt og begrunner 

dette under de enkelte forslagspunktene nedenfor.  

 

1. Stortinget ber regjeringen snarlig igangsette arbeidet med å revidere og 

modernisere alkoholregelverket og reklameforbudet. 

 

Forbudet mot alkoholreklame i Norge har eksistert siden 1975. Det utgjør ett av flere 

virkemidler for å begrense skadevirkningene av alkohol i befolkningen.  

 

Reklameforbudet har både en etterspørselsreduserende og en holdningsskapende 

begrunnelse. Det skal hindre påvirkning som fører til økt etterspørsel, og opprettholde 

forståelse i befolkningen for at alkoholholdige drikkevarer er annerledes enn andre 

handelsvarer. Videre skal det skape forståelse for at det derfor er behov for særskilt 

regulering som begrenser alkoholforbruket. Reklameforbudet er viktig for ikke å 

alminneliggjøre alkohol og normalisere alkoholbruk.  

 

I 2015 ble det gitt unntak fra reklameforbudet som blant annet åpnet for at salgs- og 

skjenkesteder, produsenter og grossister skulle kunne gi nøktern og faktabasert informasjon 

om alkoholholdig drikk på sine hjemmesider til forbrukere som oppsøkte slik informasjon. At 

sosiale medier ikke ble inkludert i unntakene, var et bevisst valg. Begrunnelsen er at 

informasjon på sosiale medier i mye større grad spres til personer som ikke oppsøker 

informasjon om alkohol.  

 

Gjennom sosiale medier kan personer ufrivillig bli eksponert for alkoholreklame. I tillegg vil 

alkoholomtalen kunne nå ut til svært mange personer på kort tid. I denne sammenheng er 

det særlig problematisk at barn og unge kan bli utsatt for alkoholpositiv omtale og 

eksponering.  

 

Dersom vi skulle åpnet for alkoholreklame i stadig nye kommunikasjonskanaler som 

tilkommer, vil dette uthule reklameforbudet i betydelig grad. Det er i en slik sammenheng 

viktig at folkehelsehensynet og behovet for å beskytte befolkningen mot skadevirkningene av 
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alkohol står sterkt. Når næringens ønske om å fremme salg av sine produkter utfordrer 

hensynet til folkehelsen, må sistnevnte veie tyngst.  

 

Hva gjelder forslaget om å revidere og modernisere alkoholregelverket generelt, viser jeg til 

at regjeringen i Hurdalsplattformen har slått fast at vi ønsker å videreføre en restriktiv 

alkoholpolitikk. Dette innebærer å holde fast på de virkemidlene og reguleringene som 

eksisterer i dag.  

 

2. Stortinget ber regjeringen snarest komme tilbake til Stortinget med forslag til 

nødvendige lovendringer for å tillate markedsføring av alkoholfritt øl med 

bryggeriets/produsentens logo og kjennetegn. 

 

Reklameforbudet i alkoholloven omfatter også reklame for andre varer med samme merke 

eller kjennetegn som alkoholholdig drikk, jf. § 9-2 første ledd annet punktum og 

alkoholforskriften § 14-1. Det betyr eksempelvis at det ikke er tillatt å reklamere for 

alkoholfritt øl med samme merke eller kjennetegn som alkoholholdig drikk. Det er imidlertid i 

henhold til dagens regelverk tillatt å reklamere for alkoholfritt øl dersom det har et eget 

distinkt varemerke/-kjennetegn.  

 

Erfaring fra tiden før og etter at dette forbudet ble klargjort, viste at denne typen begrensinger 

er et virksomt tiltak for å hindre alkoholreklame. Dersom man skulle tillatt slik bruk av 

logo/kjennetegn som forslagsstillerne går inn for, ville man åpnet for eksponering av 

varemerker som forbindes med alkoholholdig drikk og dermed svekke reklameforbudets 

effektivitet betydelig.  

 

3. Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stortinget med forslag til nødvendige 

lovendringer for å tillate merking av alkoholemballasje med eventuelle utmerkelser 

og/eller priser. 

 

Det har tidligere blitt vurdert hvorvidt merking av alkoholholdige produkter med informasjon 

om utmerkelser eller priser skulle tillates. Det ble vist til at slike opplysninger er å anse som 

markedsføring og vil virke salgsfremmende. Det ble konkludert med at det ikke var behov for 

å innføre en unntaksbestemmelse som tillater denne type merking. Etter mitt syn er dette 

vurderinger som fremdeles står seg da et sentralt formål med å gi denne informasjonen, er å 

øke salget av den alkoholholdige drikken.  

 

4. Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stortinget med forslag til nødvendige 

lovendringer for å tillate at næringsdrivende innen og produsenter av alkoholholdig 

drikke skal kunne informere om egen virksomhet og egne produkter på sine egne 

sider i sosiale medier, samt at norske produsenter får frihet til å gi nøktern 

produktinformasjon om egenproduserte drikkevarer på egen hjemmeside slik de selv 

ønsker. 

 



 

 

Side 4 
 

Jeg viser til svaret mitt under punkt 1 hva gjelder sosiale medier. Det er en betydelig forskjell 

mellom hjemmesider og sosiale medier. I motsetning til hjemmesider, der forbrukerne selv 

oppsøker informasjon, vil informasjon i sosiale medier også kunne nå ut til personer som ikke 

oppsøker slik informasjon. Jeg vil gjenta hvilken negativ effekt dette særlig kan ha på barn og 

unge.  

 

Slik jeg forstår andre del av forslaget, ber forslagsstillerne om at de særlige vilkårene i § 14-3 

nr. 14 blir fjernet. Dette slik at norske produsenter skal få frihet til å gi nøktern 

produktinformasjon om egenproduserte drikkevarer på egen hjemmeside slik de selv ønsker.  

 

Unntaksbestemmelsen i alkoholforskriften § 14-3 nr. 14 gir produsenter og grossister, på 

spesifikke vilkår, anledning til å kunne gi nøkterne, produktspesifikke faktaopplysninger om 

alkoholholdig drikk på sine hjemmesider.  

 

I henhold til vilkårene i § 14-3 nr. 14 må det på hjemmesidene gis tilsvarende opplysninger 

for øvrige produkter som er i produsentenes og grossistenes produktutvalg. Det må også gis 

opplysninger som er obligatorisk å merke produktene med etter forskrift 28. november 2014 

nr. 1497 om matinformasjon til forbrukerne (matinformasjonsforskriften). Ingrediensliste og 

næringsdeklarasjon bør oppgis hvis slik informasjon finnes. I tillegg til dette, må det opplyses 

om skadevirkninger alkohol kan medføre.  

 

Da bestemmelsen ble innført, ble det trukket frem som viktig at alkoholholdig drikk ikke 

fremheves på noen måte i forhold til andre produkter. Videre ble det vist til at dersom 

informasjon om spesifikke alkoholholdige produkter skal tillates gitt på hjemmesidene av 

hensyn til forbrukerne, må denne informasjonen også inneholde noen minimums-

opplysninger som er viktige for forbrukerne og for å ivareta folkehelsen på en best mulig 

måte. Det ble påpekt at bransjen ikke bare kunne legge ut de opplysningene som de selv har 

interesse av å gi. For å synliggjøre at alkohol ikke er en vanlig vare er det også satt krav om 

å opplyse om skadevirkninger alkohol kan medføre. 

 

Hensynet til forbrukerne og folkehelsen gjør seg i like stor grad gjeldende i dag. De særlige 

vilkårene i bestemmelsen bør derfor ligge fast. Jeg vil i denne forbindelse igjen fremheve 

betydningen av å beskytte befolkningen mot skadevirkningene av alkoholbruk, og viktigheten 

av å stille tydelige krav til den informasjonen som skal kunne publiseres slik at denne ikke 

virker salgsfremmende.  

 

5. Stortinget ber regjeringen snarest komme tilbake til Stortinget med forslag om å 

tillate at destillerier og bryggerier kan selge alle egenproduserte varer i egne 

produksjonslokaler. 

 
Å begrense tilgjengeligheten til alkoholholdig drikk er et viktig virkemiddel for å begrense 

skadene som følger av alkoholholdig drikk. Hovedregelen er at salg av alkoholholdig drikk 

over 4,7 volumprosent alkohol finner sted gjennom Vinmonopolet. De enkelte unntakene 

som finnes fra dette gjør det blant annet mulig for produsenter å selge enkelte produkter, 

som ikke er omfattet av EØS-avtalen, direkte fra eget utsalgssted. Dette er en svært 



 

 

Side 5 
 

begrenset mulighet som ble innført etter en grundig utredning av det EØS-rettslige 

regelverket knyttet til omsetning av alkohol og monopolordningen. Når det gjelder salg av 

egenproduserte produkter som inneholder t.o.m. 4,7 volumprosent alkohol (gruppe 1), åpner 

regelverket for at det kan gis bevilling til salg av slike produkter.   

 

Spørsmålet om salg av alkoholholdige produkter i gruppe 2 og 3 (over 4,7 volumprosent) 

utenfor Vinmonopolet, ble grundig vurdert i forbindelse med at det ble åpnet for såkalt 

gårdsutsalg av alkoholholdig drikk. På oppdrag fra Helse- og omsorgsdepartementet utførte 

Finn Arnesen og Fredrik Sejersted (den gang begge professorer ved Senter for Europarett) 

en EØS-rettslig vurdering av om salg av alkohol fra nisjeprodusenter kan tillates uten å 

svekke dagens monopolordning.  

 

Utredningen viste at det å åpne for gårdsutsalg av alkoholholdige drikkevarer over 4,7 

volumprosent alkohol som er omfattet av EØS-avtalen, ville reise betydelige EØS-rettslige 

problemer og innebære betydelig EØS-rettslig prosessrisiko. Utrederne uttalte bl.a.: «En slik 

ordning vil innebære at norske produsenter får en salgskanal som utenlandske ikke har, og 

at norske produsenter får et fortrinn fremfor utenlandske. Dette er en form for 

forskjellsbehandling som det EØS-rettslig vil være vanskelig å forsvare som legitimt 

begrunnet og forholdsmessig» og videre: «Dersom en slik ordning innføres vil den med stor 

sannsynlighet bli angrepet rettslig, enten av ESA eller av private aktører – og mest 

sannsynlig vil staten da tape.» 

 

Formålet med lovendringene som åpnet for gårdsutsalg av produkter som ikke er omfattet av 

EØS-avtalen, var å gjøre det mulig for små produsenter å drive salg av disse produktene 

som en binæring. Forslaget var ment å gjøre det mulig for produsenter å selge produkter 

over 4,7 volumprosent alkohol direkte fra produksjonsstedet under forutsetning av at dette i 

liten grad ville øke tilgjengeligheten og ikke ville utfordre monopolordningen. Av den grunn 

ble det bare åpnet for salg av produkter som ikke er omfattet av EØS-avtalen, og det ble lagt 

en rekke begrensninger på muligheten for salg for å sikre at det ikke vil føre til økt 

tilgjengelighet til alkoholholdig drikk. I tillegg til at det er EØS-rettslig problematisk å utvide 

muligheten for salg direkte fra produsent ytterligere, vil representantforslaget i realiteten 

innebære en økt tilgjengelighet til alkoholholdig drikk. Økt tilgjengelighet vil kunne føre til økt 

konsum og økt antall skader og problemer som følge av alkoholbruk. 
 

6. Stortinget ber regjeringen gjøre det enklere for norske produsenter av øl og sider å 

få tilby sine produkter i dagligvarebutikker, også varer med alkoholprosent over 4,7 

pst. 

 

Når det gjelder alkoholholdig drikk under 4,7 volumprosent omsettes disse produktene hos 

dagligvarehandelen, og ikke gjennom Vinmonopolet. Hvilke produkter under 4,7 

volumprosent alkohol som inntas i dagligvarehandelen reguleres ikke av alkoholregelverket.  

 

Mens det ved utgangen av 2022 var 344 vinmonopolbutikker i landet, er det til 

sammenligning i overkant av 3800 dagligvarebutikker. Dersom man skulle åpnet for salg av 

produkter over 4,7 volumprosent alkohol i dagligvarebutikker, ville det medført en sterk 



 

 

Side 6 
 

økning av tilgjengeligheten til alkoholholdig drikk over 4,7 volumprosent alkohol. Som nevnt 

innledningsvis er alkohol ingen vanlig vare. Bruk av alkohol kan medføre skader og 

problemer for den som drikker, tredjepersoner og samfunnet generelt. At alkoholholdige 

drikkevarer over 4,7 volumprosent alkohol selges gjennom Vinmonopolet er viktig for å 

begrense tilgjengeligheten til og forbruket av alkoholholdig drikk. Ordningen innebærer 

fravær av privatøkonomiske interesser som motivasjon for salg og bidrar til at omsetning av 

alkoholholdig drikk skjer i kontrollerte former.  

 

Forslagene vil medføre en liberalisering av norsk alkoholpolitikk som vil kunne føre til økte 

skader og problemer. Som det fremgår av mine svar, vil jeg ikke anbefale Stortinget å vedta 

noen av forslagene i representantforslaget.  

 

 

Med hilsen 

 

 
Ingvild Kjerkol 
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